



Facilitating Open Account – Receivables Finance

WEBINAR ON FACTORING FOR AADFI & COMMERCIAL BANKS & FINANCIAL INSTITUTIONS

WEBINAIRE SUR L'AFFACTURAGE POUR L'AIAFD, LES BANQUES COMMERCIALES ET AUTRES INSTITUTIONS FINANCIÈRES

Zoom | 30 March-Mars 2023 - 10:30-14:30 GMT(DAKAR/ABIDJAN)



Inscription gratuite [ici](#)
Free registration [here](#)

(La version française commence à la page 5)



Making Finance Work for Africa (MFW4A), the Association of African Development Finance Institutions (AADFI), the Africa Export-Import Bank (Afreximbank) and FCI will co-host a factoring workshop to raise awareness and build knowledge and skills in the product among African development finance institutions (DFIs). Factoring plays an important role in financing economic activities, even during financial crises.

The webinar will cover issues related to factoring including opportunities, challenges, mechanics, operational and credit risk, how to set up successful factoring activities as well as Afreximbank Factoring Initiatives and Activities in Africa and MFW4A activities. It includes presentations, followed by Q&A sessions. The event will be delivered in English and French with simultaneous interpretation.

Audience

Workshop will target staff of banks and financial institutions with direct roles in furthering trade finance, SME finance, etc.

Objectives

- The workshop as an introduction to factoring will aim to educate African participants offering a unique opportunity to present the current state of the factoring industry, market developments as well as discuss issues related to the setup of a factoring business, legal and regulatory aspects, pricing and back-office.
- Furthermore, participants will have the possibility to engage with Afreximbank and FCI on opportunities available for introducing and growing factoring as a business line.

Format

Presentations will be followed by Q&A

Equipment & Facilities you will need

The webinar will be hosted in Zoom Webinars platform. If Zoom is not already installed in your PC/Laptop/Mobile phone/Tablet, you may download it by clicking on [this link](#).

To attend the Webinar Sessions, you will need a minimum set up that includes the following:

- **A quiet & comfortable space**
You must ensure that you are attending the event from a quiet and comfortable space.
- **A PC / Laptop / Mobile Phone / Tablet**
It is obviously a requirement to have a terminal to attend the webinar. If you're using a laptop/Mobile phone/Tablet, make sure that it is plugged into the mains - don't rely on your batteries!
- **Fast internet connection**
You will also need fast broadband connection to the Internet. As a participant, you need a fast download speed. We suggest your Internet connection should be hard wired via a LAN connection, or Ethernet cable.
- **High-quality headset**
Please be aware you are accessing the webinar via VOIP and to get the best from the session you we recommend you use a headset with microphone.

THE ORGANISERS



The Association of African Development Finance Institutions (AADFI) is an umbrella organization for development finance institutions in Africa, created under the auspices of the African Development Bank in 1975.

The objectives of the Association are to stimulate co-operation for the promotion and financing of sustainable development in Africa and to encourage the process of economic integration in the African region.

AADFI has over 80-member institutions made up of National, Regional, and Multilateral development finance institutions in Africa, and from other continents engaged in development finance activities in Africa.

The AADFI is a founding member of the World Federation of Development Financing Institutions, which brings continental DFIs' Associations : Association of African Development Finance Institutions, Association of Development Financing Institutions in Asia and the Pacific, Association of National Development Finance Institutions in Member Countries of the Islamic Development Bank, Latin American Association of Development Financing Institutions, and the European Long-Term Investors Association, under one global platform.



The Making Finance Work for Africa Partnership (MFW4A) is an initiative to support the development of African financial sectors. We are a unique platform for African governments, the private sector, and development partners to coordinate financial sector development interventions across the continent, avoiding duplication and maximizing developmental impact.

The MFW4A Secretariat was established as the executive arm of the Partnership and works to advance the goals of the Partnership. Operating as an independent entity, the Secretariat is hosted within the African Development Bank (AfDB) in Abidjan, Côte d'Ivoire.



African Export-Import Bank (Afreximbank) is a Pan-African multilateral financial institution mandated to finance and promote intra-and extra-African trade. Afreximbank deploys innovative structures to deliver financing solutions that support the transformation of the structure of Africa's trade, accelerating industrialization and intra-regional trade, thereby boosting economic expansion in Africa. A stalwart supporter of the African Continental Free Trade Agreement (AfCFTA), Afreximbank has launched a Pan-African Payment and Settlement System (PAPSS) that was adopted by the African Union (AU) as the payment and settlement platform to underpin the implementation of the AfCFTA. Afreximbank is working with the AU and the AfCFTA Secretariat to develop an Adjustment Facility to support countries in effectively participating in the AfCFTA. At

the end of 2021, the Bank's total assets and guarantees stood at about US\$25 billion, and its shareholder funds amounted to US\$4 billion. Afreximbank disbursed more than US\$51 billion between 2016 and 2021. The Bank has ratings assigned by GCR (international scale) (A), Moody's (Baa1), Japan Credit Rating Agency (JCR) (A-) and Fitch (BBB), all with Stable Outlook. The Bank is headquartered in Cairo, Egypt.

www.afreximbank.com



Facilitating Open Account – Receivables Finance

FCI was set up in 1968 as a non-profit global association for factoring companies around the world. Today, FCI has grown into the world's representative factoring and receivables finance association and business network with close to 400 members in 95 countries. Today, FCI is truly the global representative body for the Factoring & Receivables Finance Industry. FCI offers three primary pillars of support to the Industry:

CONNECT: the Business network aids its members by providing a legal and messaging platform to execute cross-border factoring activities between both export and import factors

EDUCATE: FCI promotes and develops best practices in both domestic and international factoring and related Open Account Finance products

INFLUENCE: FCI promotes and defends the Industry with stakeholders and policy makers worldwide

<https://fci.nl>

AGENDA THURSDAY 30 MARCH 2023 - 10:30-14:30 GMT(DAKAR/ABIDJAN)

11:30-15:30 (Abuja/Douala), 12:30-14:30 (Cairo/Lusaka/Amsterdam) | 13:30-17:30 (Addis/Nairobi)

Master of Ceremony: Hugues Kamewe, Financial Sector Advisor, MFW4A

- | | |
|---------------|--|
| 10.30 – 10.50 | Opening Remarks <ul style="list-style-type: none">• Mr. Peter Mulroy, Secretary General, FCI• Mrs. Kanayo Awani, EVP, Intra-African Trade Bank, Afreximbank and Chairperson, FCI Africa Chapter• Mr. Cyril Okoye, Secretary General, AADFI• Mrs. Marina Finken, Coordinator, MFW4A Partnership |
| 10.50 – 11.10 | Presentation on FCI, the Evolution of Factoring and Receivables Finance, Opportunities and Challenges in Africa
Mr. Nassourou Aminou, Regional Manager Africa, FCI |
| 11.10 – 11.40 | Definition and the Mechanics of Factoring: Domestic, International and Reverse Factoring as Financing Solution for Small and Medium-Sized Enterprises (SMEs)
Mrs. Aysen Cetintas, Education Director, FCI |
| 11.40 – 12.00 | Q&A |
| 12.00 – 12.15 | Session Break |
| 12.15 – 12.45 | Techniques in Structuring Factoring and Receivables Finance Transactions and the Management of Compliance, Operational and Credits Risks in Factoring
Mrs. Aysen Cetintas, Education Director, FCI |
| 12.45 – 13.15 | Key Success Elements in setting up Factoring Activities, Role of FCI and Advantages of FCI Membership
Mr. Spyros Tsolis, Deputy Director for Education, FCI |
| 13.15 – 13.40 | Q&A |
| 13.40 – 14.00 | Afreximbank Factoring Initiatives and Activities in Africa
Mr. Frederick Seidu, Senior Specialist Intra-African Trade Initiative, Afreximbank |
| 14.00 – 14.10 | MFW4A Activities in Africa
Mrs. Marina Finken, Coordinator, MFW4A Partnership |
| 14.10 – 14.25 | Q&A |
| 14.25 – 14.30 | Closing Remarks
MFW4A or AADFI (TBA) |



Making Finance Work for Africa (MFW4A), l'Association des institutions africaines de financement du développement (AIAFD), la Banque africaine d'import-export (Afreximbank) et FCI coorganiseront un atelier en vue de sensibiliser et renforcer les connaissances et compétences sur l'affacturage au sein des institutions de financement du développement (IFD). L'affacturage joue un rôle important dans le

financement des activités économiques, même en période de crise financière.

L'atelier couvrira les sujets relatifs à l'affacturage tels que les opportunités, les défis, la mécanique, l'opérationnel et les risques du crédit, les éléments Clés de la réussite dans la mise en place des activités d'affacturage ainsi que activités de promotion de l'affacturage d'Afreximbank en Afrique et les activités de MFW4A. Les langues de l'événement sont l'anglais et le français, avec une interprétation simultanée. L'atelier se tiendra virtuellement sur Zoom.

Le public visé

L'atelier ciblera le personnel des banques et institutions financières occupant des fonctions directes dans la promotion du financement du commerce, du financement des PME, etc.

Les objectifs

- Opportunité unique d'introduction à l'affacturage, l'atelier visera à former les participants africains, présenter l'état actuel du secteur de l'affacturage et les évolutions du marché, et discuter de questions liées à la constitution d'une société d'affacturage, aux aspects juridiques et réglementaires, à la tarification et aux services de suivi administratif.
- En outre, les participants auront la possibilité de discuter avec Afreximbank et FCI des opportunités qui s'offrent pour introduire et développer l'affacturage comme secteur d'activité.

Le format

Les présentations seront suivies de questions et réponses.

Equipments et installation dont vous avez besoin

La formation prendra place sur la plateforme Zoom. Si Zoom n'est pas encore installé sur votre PC/portable/téléphone/tablette, vous pouvez le télécharger en cliquant sur [ce lien](#).

Pour assister au webinaire, vous avez besoin d'une configuration minimale qui inclut les éléments suivants:

- **Un espace calme et confortable**
Vous devez vous assurer que vous assisterez à l'événement depuis un espace calme et confortable.
- **Un PC / ordinateur portable / téléphone mobile / Tablette**
C'est bien sûr le minimum pour assister au webinaire. Si vous utilisez un PC / ordinateur portable / téléphone mobile / Tablette, veuillez vous assurer qu'ils sont branchés, ne comptez pas sur vos batteries!
- **Une connexion internet rapide**
Vous avez également besoin d'une connexion rapide à internet. Nous suggérons que vous ayez une connexion filaire via LAN ou un câble Ethernet.
- **Un casque de bonne qualité**

Veillez prendre en compte que vous allez avoir accès au webinaire en utilisant VOIP et afin de pouvoir tirer le meilleur de la session, nous recommandons d'utiliser un casque avec un micro.

LES ORGANISATEURS



L'Association des institutions africaines de financement du développement (AIAFD) est une organisation qui regroupe des institutions de financement du développement en Afrique, créée sous les auspices de la Banque africaine de développement en 1975.

L'Association a pour objectifs de stimuler la coopération pour la promotion et le financement du développement durable en Afrique et d'encourager le processus d'intégration économique dans la région Afrique.

L'AADFI compte plus de 80 institutions membres composées d'institutions de financement du développement nationales, régionales et multilatérales en Afrique et dans d'autres continents, engagées dans des activités de financement du développement en Afrique.

L'AADFI est un membre fondateur de la Fédération mondiale des institutions de financement du développement, qui regroupe au sein d'une plateforme mondiale des associations continentales d'IFD : l'Association des institutions africaines de financement du développement, l'Association des institutions de financement du développement dans la région Asie-Pacifique, l'Association des institutions nationales de financement du développement dans les pays membres de la Banque islamique de développement, l'Association latino-américaine des institutions de financement du développement, et l'Association européenne des investisseurs de long terme.

Le Partenariat Making Finance Work for Africa (MFW4A) est une initiative visant à appuyer le développement des secteurs financiers africains. Nous sommes une plateforme unique permettant aux gouvernements africains, au secteur privé et aux partenaires au développement de coordonner les interventions de développement du secteur financier à l'échelle continentale, en évitant les doubles emplois et en maximisant l'impact sur le développement.



**Making Finance
Work for Africa**

Le secrétariat du MFW4A a été établi comme l'organe exécutif du Partenariat et s'emploie à faire avancer les objectifs de ce dernier. Fonctionnant comme une entité indépendante, le secrétariat est hébergé par la Banque africaine de développement (BAD) à Abidjan (Côte d'Ivoire).



La Banque africaine d'Import-Export (Afreximbank) est une institution financière multilatérale panafricaine dédiée au financement et à la promotion du commerce intra et extra-africain. Afreximbank déploie des structures innovantes pour fournir des solutions de financement qui facilitent la transformation de la structure du commerce africain et accélèrent l'industrialisation et le commerce intrarégional, soutenant ainsi l'expansion économique en Afrique. Soutien indéfectible de l'Accord sur la Zone de Libre-Échange Continentale Africaine (ZLECAf), Afreximbank a lancé les opérations d'un système panafricain de paiement et de règlement (PAPSS) qui a été adopté par l'Union africaine (UA) comme la plateforme de paiement et de règlement devant appuyer la mise en œuvre de la ZLECAf. Afreximbank collabore avec l'UA et le Secrétariat de la

ZLECAf en vue de mettre en place une ligne de crédit d'ajustement visant à aider les pays à participer de manière effective à la ZLECAf. Au 31 décembre 2021, le total des actifs et des garanties de la Banque s'élevait à environ 25 milliards de dollars US et les fonds de ses actionnaires s'établissaient à 4 milliards de dollars US. La Banque a décaissé plus de 51 milliards de dollars US entre 2016 et 2021. Afreximbank est notée A par GCR International Scale, Baa1 par Moody's, A- par Japan Credit Rating Agency (JCR) et BBB par Fitch, toutes avec une perspective stable. La Banque a son siège social au Caire, en Égypte.

www.afreximbank.com



Facilitating Open Account – Receivables Finance

Fondé en 1968, FCI est un réseau mondial de sociétés de premier plan ayant pour but commun de faciliter le commerce international par l'affacturage et les services financiers connexes. Aujourd'hui, FCI est devenu l'association d'affacturage emblématique dans le monde, avec un réseau de près de 400 membres répartis dans 95 pays. Ce qui fait de FCI, l'organisme mondial représentatif de l'industrie de l'affacturage et du financement des créances. Les trois domaines principaux d'activités de FCI sont:

LA CONNECTION : Le réseau soutient les activités d'affacturage internationales par l'intermédiaire de ses membres facilitateurs à l'exportation et à l'importation.

LA FORMATION : FCI promeut et développe les meilleures pratiques en matière d'affacturage national et international ainsi que la solution de financement du commerce à compte ouvert associés.

L'INFLUENCE: FCI encourage et défend l'industrie grâce au soutien des acteurs décisionnaires et politiques du monde entier.

<https://fci.nl>

AGENDA JEUDI 30 MARS 2023 - 10H30-14H30 GMT (DAKAR/ABIDJAN)

11h30-15h30 (Abuja//Douala) | 12h30-16h30 (Cairo/Lusaka Amsterdam) | 13h30-17h30 (Addis/Nairobi)

Maître de Cérémonie : Hugues Kamewe, Chargé du développement du secteur financier, MFW4A

- 10.30 – 10.50 **Mots d'ouverture**
- M. Peter Mulroy, Secrétaire Général, FCI
 - Mme. Kanayo Awani, Vice-Présidente Exécutive, Banque du Commerce Intra-Africain, Afreximbank & Présidente, Chapitre Africain de FCI
 - M. Cyril Okoye, Secrétaire Général, AIAFD
 - Mme. Marina Finken, Coordinatrice, Partenariat MFW4A
- 10.50 – 11.10 **Présentation de FCI, l'Evolution de l'Affacturation et du Financement des Créances, Opportunités et Défis en Afrique**
M. Nassourou Aminou, Responsable Régional pour l'Afrique, FCI
- 11.10 – 11.40 **Définition et Mécanismes de l'Affacturation : Affacturation Domestique, International et Inversé en tant que solutions de Financement pour les Petites et Moyennes Entreprises (PME)**
Mme. Aysen Cetintas, Directrice de l'Education, FCI
- 11.40 – 12.00 **Q&R**
- 12.00 – 12.15 **Pause**
- 12.15 – 12.45 **Techniques de Structuration des Opérations d'Affacturation et de Financement des Créances, ainsi que de Gestion des Risques de Conformité, Opérationnels et de Crédit dans l'Affacturation**
Mme. Aysen Cetintas, Directrice de l'Education, FCI
- 12.45 – 13.15 **Eléments Clés de la Réussite dans la Mise en Place des Activités d'Affacturation, Rôle de FCI et Avantages de l'Adhésion au FCI**
M. Spyros Tsolis, Directeur-Adjoint de l'Education, FCI
- 13.15 – 13.40 **Q&R**
- 13.40 – 14.00 **Activités de Promotion de l'Affacturation d'Afreximbank en Afrique**
M. Frederick Seidu, Spécialiste principal, Initiative pour le Commerce Intra- Africain, Afreximbank
- 14.00 – 14.25 **Q&R**
- 14.25 – 14.30 **Mots de Clôture**
MFW4A ou AIAFD